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تحريف تاريخ روي پرده سينما
آيا منتقدان فيلم هاي تاريخي و دفاع مقدسي به تحريف واقعيت توجه مي كنند؟

    مينا روشن
در س��ينماي ايران، آثاري با محوريت دف��اع مقدس، تاريخ 
معاصر و زندگي شهدا جايگاه ويژه اي دارند، اما مسئله اي كه 
كمتر به آن پرداخته شده، نحوه برخورد منتقدان با اين آثار 
است. اغلب منتقدان س��ينمايي، اين فيلم ها را از منظر فني 
بررسي مي كنند، اما آيا آنها نبايد به محتواي تاريخي و ميزان 

وفاداري فيلم به واقعيت نيز بپردازند؟
يكي از مهم ترين چالش هايي كه در بررسي فيلم هاي تاريخي 
و دفاع مقدس��ي مطرح مي ش��ود، تفاوت بين واقعيت و روايت 
سينمايي است. در برخي آثار، كارگردانان و فيلمنامه نويسان، به 
بهانه درام، تغييراتي در روايت تاريخي ايجاد مي كنند. در مواردي، 
اين تغييرات مي تواند موجب تحريف واقعيت ش��ود و در برخي 
موارد، شخصيت ها و رويدادها را آن طور كه نبوده اند، به تصوير 
بكشد.  نمونه اي از اين مسئله، فيلم »آسمان غرب« است كه سال 
گذشته در جشنواره فيلم فجر به نمايش درآمد. كارگردان اين 
فيلم در نشست خبري به  صراحت اعلام كرد كه شخصيت شهيد 
سهيليان را با تغييراتي در سرنوشت و نحوه شهادت او بازنمايي 

كرده است. او گفت: »من دوست داشتم اين طور نشان بدهم.«
اين اعت��راف، پرده از ي��ك موض��وع مهم برم��ي دارد؛ آيا 
فيلمس��ازان حق دارند واقعيت ه��اي تاريخ��ي را به ميل 
خود تغيير دهن��د؟ و مهم ت��ر از آن، چرا منتق��دان به اين 
مسئله نمي پردازند و از كنار چنين تحريفاتي به نفع درام و 

سينمايي كردن آثار، به سادگي عبور مي كنند؟
س��ينما، به ويژه در ژانر تاريخي و بيوگرافي، همواره در مرز 
ميان واقعيت و درام حركت مي كند. بسياري از كارگردانان، 
براي جذاب تر كردن روايت و افزايش تأثيرگذاري احساسي، 
از عناصر داستاني استفاده مي كنند كه ممكن است واقعيت 
را تغيير دهد. اين مسئله در سينماي غرب نيز ديده مي شود. 
در سينماي ايران، كه بسياري از آثار تاريخي و دفاع مقدسي، 
بار ايدئولوژيك و ارزشي نيز دارند، اين تغييرات حساس تر و 
بحث برانگيزتر مي شوند.  در چنين شرايطي، منتقدان بايد 

نقش مهمي ايفا كنند. آنها نبايد تنها به نقد فني بسنده كنند، 
بلكه در نقد و بررسي هايشان بايد به ميزان وفاداري يك فيلم 
به حقيقت نيز بپردازند، چراكه اگر يك فيلم، مخصوصاً درباره 
شخصيت هايي كه نقش مهمي در تاريخ معاصر داشته اند، به 
شكل نادرستي بازنمايي شود، مي تواند تصورات عمومي را 
تغيير دهد و به نوعي تاريخ سازي نادرست انجام دهد. البته 
اين نكته فقط درباره شخصيت ها وجود ندارد. گاهي در روايت 

حوادث نيز چنين اختلالاتي به چشم مي خورد. 
برخي فيلمسازان بر اين باورند كه سينما، واقعيت را بازسازي 
نمي كند، بلكه آن را تفسير مي كند. اين ديدگاه تا حدي پذيرفتني 
است، اما زماني كه پاي شخصيت هاي واقعي و رويدادهاي مستند 
در ميان باشد، مرزهاي اخلاقي اين تفسيرها بايد مشخص شود. 
يك فيلمساز اگر مي خواهد از يك واقعه واقعي الهام بگيرد، اما 
قصد تغيير بخش هاي��ي از آن را دارد، بايد از ابتدا اعلام كند كه 
فيلم او »بر اساس واقعيت« ساخته شده، نه اينكه ادعا كند روايتي 
مستند از يك رويداد ارائه مي دهد.  اما در سينماي ايران، اين 
شفافيت كمتر ديده مي شود. فيلمسازاني كه تاريخ را مطابق 
سليقه خود بازتعريف مي كنند، معمولاً توضيحي درباره ميزان 
تغييرات ايجادشده نمي دهند و همين باعث مي شود مخاطب، 

روايت فيلم را به عنوان واقعيت تاريخي بپذيرد. 
منتقدان س��ينماي ايران معم��ولاً به بررس��ي عناصر فني، 
هنري و ساختاري فيلم ها مي پردازند. در حالي  كه در آثاري 
با پس زمينه تاريخي، لازم اس��ت آنها فرات��ر از اين حوزه ها 
بروند و در كنار تحليل هاي س��ينمايي، به بعد محتوايي نيز 
توجه كنند. اين مسئله از دو بابت اهميت دارد: حفظ امانت 
تاريخي؛ وقتي فيلمي درباره يك ش��خصيت تاريخي يا يك 
واقعه مهم ساخته مي شود، بايد حداقل چارچوب هاي اصلي 
واقعيت حفظ شود. مسئوليت اجتماعي نقد؛ منتقدان، فقط 
تحليلگران هنري نيستند، بلكه نقش راهنما براي مخاطبان و 
حتي سازندگان فيلم را نيز ايفا مي كنند. در همين راستا، بايد 
رسانه ها و نشريات سينمايي، فضايي را براي بررسي تاريخي 
فيلم ها فراهم كنند.  فيلم هاي تاريخي و دفاع مقدسي، نقشي 
فراتر از يك اثر س��ينمايي صرف دارند؛ آنها در شكل دهي به 
حافظه جمعي و درك عمومي از تاريخ مؤثرند. به همين دليل، 
منتقدان سينما علاوه بر عناصر فني و دراماتيك اين آثار بايد 

بر وفاداري آنها به حقيقت نيز نظارت داشته باشند. 
امسال هم چندين فيلم با زمينه هاي دفاع مقدسي و تاريخ 
معاصر در جشنواره فيلم فجر حضور دارند كه دقيقاً همين 
ابهامات درباره روايت داستاني و تاريخي آنها مطرح است و 

منتقدان كمتر به نقد محتوايي آنها پرداخته اند. 

حاشيه هاي قديمي و اتفاقات خوشمزه جشنواره فيلم فجر

    مصطفي محمدي
هر س�اله و ب�ا ش�روع جش�نواره فيلم فج�ر ب�ازار برخي 
حواش�ي اين رويداد بين المللي كه به بهار س�ينماي ايران 
هم معروف اس�ت، حس�ابي داغ مي ش�ود. اين حواش�ي از 
پيدا ك�ردن جاي پ�ارك براي خ�ودرو تا صداي نامناس�ب 
س�الن نمايش و غذاي جش�نواره را در خود جاي مي دهد. 
امسال و در ايام برپايي چهل و سومين دوره جشنواره فيلم فجر 
همچنان مسئله جاي پارك خودرو به عنوان حاشيه هميشگي 
جشنواره فجر همچنان پابرجاست به  خصوص ايام آخر هفته كه 
بازديد كنندگان از برج نسبت به ميهمانان جشنواره فجر در اولويت 
قرار مي گيرند. اين دوره از جشنواره فيلم فجر يك حاشيه قديمي 
ديگر هم دارد كه آن بازار سياه فروش بليت سينماهايي است كه 
فيلم هاي جشنواره را نمايش مي دهند.  در واقع يكي از اتفاق هاي 
اجتناب ناپذيري كه تقريباً همواره در روز هاي آغازين جشنواره 
فيلم فجر، نمود خاصي پي��دا مي كند، پديده بازارس��ياه براي 
فيلم هايي است كه مخاطبان تمايل  بيشتري براي ديدن آنها  روي 

پرده نقره اي دارند. واقعيت اين است كه بازار سياه فروش بليت، در 
روز هاي منتهي به شروع جشنواره، بيشتر به چشم مي آيد، حال 
آنكه شدت اين بازار در روز هاي برگزاري، شتاب بيشتري دارد و 

قيمت ها نيز قله هاي جديدي را تجربه مي كنند. 
براي امس��ال اما قله بلند در اختيار يك فيلم كم��دي قرار دارد 
كه به قيم��ت 2 ميليون تومان پيش فروش مي ش��د، حال آنكه 
قيمت بليت اين فيلم در شرايط فعلي، تا 2/5 ميليون نيز معامله 
مي شود. محاسبات نشان مي دهد شش فيلم در صدر بازارسياه 
بليت فروشي قرار دارند. همچنين برخي بليت ها به  صورت  كلي 
به فروش مي رسند. برخي از اين بليت ها متعلق به سينما هايي اند 
كه در اختيار برخي ارگان ها قرار دارند و اين طور به نظر مي رسد 
كه كارمند يا فرد مرتبط با آن نهاد توانسته بليت هاي مجموعه 
كلي جشنواره را به دست آورد و حالا آنها را براي فروش، آگهي 
كرده است. قيمت اين دسته  بليت نيز بين 2 تا ۸ ميليون تومان 
در نوسان است و جالب آنكه اين روند كه طي دو روز مانده به آغاز 
جشنواره آغاز شده، همچنان ادامه دارد كه اين مهم، حكايت از 

تعدد اين مجموعه بليت ها در دست اين افراد دارد. 
در حالي كه نارضايتي از كيفيت غذاي در نظر گرفته شده در سالن 
همايش هاي برج ميلاد براي وعده هاي ناهار و شام زياد است، اما 
حضور يكي از صنايع غذايي و يكي دو شركت فعال حوزه نوشيدني 
در لابي سالن توانسته است رضايت بسياري از منتقدان و اهالي 
رسانه را كه در كاخ جشنواره حضور دارند، جلب كند. اين گروه ها 
با توزيع نوشيدني و خوراكي هاي متنوع در روزهاي برپايي چهل 
و سومين جشنواره فيلم فجر توانستند به يكي از پرطرفدارترين 

بخش هاي جشنواره فيلم فجر تبديل شوند.

»موسي « به روايت ابراهيم
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ابراهيم حاتمي كيا با توليد موس�ي كليم الله 
يك ب�ار ديگر ب�ه روزهاي درخش�ش و اوج 
سينماي خودش بازگشته اس�ت. اين فيلم 
روايتي مادرانه از سرنوشت حضرت موسي 
با روايت و لهجه ابراهيم حاتمي كياس�ت كه 
برخ�ي از اولين هاي تاريخ جديد س�ينما را 
به نام خودش رقم  زده اس�ت؛ اولين روايت 
رس�مي و مطابق ب�ا ديدگاه اس�لامي از اين 
پيامب�ر اولوالع�زم، اولين فيلم س�ينمايي 
كشورمان كه با تكنولوژي توليد مجازي است. 
فيلم »موس��ي كليم الله« براي اولين بار در چهل 
و سومين جش��نواره فيلم فجر به نمايش درآمد 
كه با اس��تقبال مخاطبان و منتقدان روبه رو شد. 
گروهي از منتقدان بازي بازيگران، جلوه هاي ويژه 
و كارگرداني ابراهيم حاتمي كيا را ستودند و آن را 
اثري قابل توجه در سينماي ديني ايران دانستند. 
    ادامه راه سلحشور با تكنولوژي توليد مجازي

»موس��ي كليم الله« ب��ه كارگردان��ي ابراهيم 
حاتمي كيا و نويس��ندگي مشترك او و فرج الله 
سلحشور س��اخته شده اس��ت. اين فيلم كه با 
استفاده از فناوري پيش��رفته »توليد مجازي« 
توليد شده، يكي از نخستين تجربيات سينماي 
ايران در اين زمينه به ش��مار مي رود. موس��ي 
كليم الله اولين فيلم روز هفتم جش��نواره فيلم 
فجر بود و با اينكه معمولاً نمايش فيلم اول هر 
روز جشنواره با حضور نس��بتاً كم اهالي نقد و 
رسانه برگزار مي شود، اما برخي از فيلم هايي كه 
انگيزه حضور در بين اهالي رسانه را بالا مي برند 
با سالن پر از جمعيت مواجه مي شوند كه موسي 

كليم الله يكي از آنهاست. 
در جريان نمايش فيلم، بازي ه��ای خوب مريلا 
زارع��ي در نقش يوكاب��د مادر حضرت موس��ي 
عليه الس��لام، فرهاد حش��متي عقدايي يا همان 
فرهاد آييش س��ينما با ايف��اي دو نقش متضاد 
در اين فيلم)س��احر بزرگ دربار فرعون و بزرگ 
بني اس��رائيل( و همچنين بازي خ��وب عليرضا 
كمالي در نقش عمران پدر موسي در كنار موسيقي 
همراه و گوش نواز كارن همايونفر شاخصه هايي 
هستند كه به كمك فيلمنامه خوب و كارگرداني 
قابل اعتناي ابراهيم حاتمي كيا مخاطب موسي 
كليم الله را تا لحظات پاياني و نفسگير آن كه همان 
به نيل سپردن نوزادي چند روزه از سوي مادرش 

يوكابد است، همراه و همدل مي كند. 
    سختي هاي نمايش وحي بر مادر موسي

فيلم »موسي كليم الله« داستان زندگي حضرت 
موسي)ع( را در سه مرحله مختلف از كودكي، 
ميانسالي و پيري روايت مي كند. اين فيلم كه به 
نوعي پيش نمايش سريال تاريخي پرهزينه اي به 
حساب مي آيد، به بخش هايي از دوران كودكي 
حضرت موس��ي)ع( و چالش ها و اتفاقات مهم 
زندگي او در اين دوران مي پردازد. اگرچه همه 
چيز براي ساخت سريال موسي توسط زنده ياد 
فرج الله سلحشور آماده شده بود، اما درگذشت 
اين فيلمس��از قرآني همه را مغم��وم كرد. بعد 
از سلحش��ور، همكار و رفيق ديرينه اش جمال 
شورجه، نويسنده و كارگردان سينما و تلويزيون 
اعلام آمادگي ك��رد كه او هم به دليل س��كته 
مغزي از صندل��ي كارگردان��ي آن كنار رفت. 
ورود حاتمي كيا معادلات را تغيير داد و او اعلام 
كرد مي خواهد موسي كليم الله را در قالب يك 
سه گانه س��ينمايي و يك نسخه سريالي توليد 
كند كه البته نسخه سينمايي آن لزوماً فشرده و 

جمع و جور شده سريال آن نيست. 
نشست پرسش و پاس��خ اين فيلم تنها نشست 
جش��نواره تاكنون بوده كه بيشتر عوامل اجازه 
حضور در جايگاه را پيدا كردند، به همين دليل 
اين جلس��ه در دو بخش برگزار ش��د تا يك بار 
تهيه كننده و كارگردان به همراه بازيگران اصلي 
صحبت كنند و در بخش دوم نيز برخي عوامل 

پشت صحنه روي سن بيايند.
نشست خبري اين فيلم همانند محتواي اثر، جذاب 
و شنيدني برگزار ش��د؛ از اظهارات حاتمي كيا كه 
هميشه در جش��نواره فيلم فجر با شور و حرارت 
ظاهر مي ش��ود تا الفاظ احساس��ي مريلا زارعي و 

تأكيد محمود رضوي بر نقش مهم تورج منصوري 
براي به اي��ران آوردن تكنولوژي توليد مجازي كه 

قطعاً سينماي ايران را متحول خواهد كرد. 
ابراهي��م حاتمي كيا در ابتداي نشس��ت خبري 
فيلم موسي كليم الله گفت: چيزي كه مي توانم 
با صراحت بگويم، اين اس��ت ك��ه فيلم هايي با 
گروه هاي مختلف و حرفه اي ساختم و اين فيلم 
بخصوص ساخته نمي شد اگر سيدمحمود رضوي، 
تورج منصوري، كيوان مقدم و عليرضا واعظ در آن 
حضور نداشتند. هميشه فيلم هايي كه ساخته ام 
بايد نفس زمانه به آن مي خورد و بخشي از فيلم 
حضرت موسي انتظار و تعريفي بود كه در فيلم 
گفته مي شود. قرآن به  صراحت مي گويد به اين 
بانو وحي شده است و تصميم شخصي من نبوده 

و صرفاً آن را به تصوير كشيده ام. 
    روايت شيعي اسلامي از موسي

حاتمي كيا با تأكيد بر اينك��ه درباره فيلم هاي 
جنگي و اجتماعي  ام، خ��ودم مي توانم صحبت 
كنم، اما درباره اين مسئله به تنهايي نمي توانم، 
افزود: من دوس��ت داشتم مس��ائل مربوط به 
تحقيقات را آقاي مصطفوي و تلخابي پاس��خ 

دهند. با اين عزيزان در ارتباط دقيق بودم. 
بع��د از اي��ن حرف ه��اي حاتمي كي��ا، رض��ا 
مصطفوي به عنوان پژوهش��گر اصلي اين فيلم 
تاريخي مذهبي گفت: م��ا تحقيقات فيلمنامه 
را با منابع و نگرش ش��يعه ارائه كرديم، اما اين 
بدان معنا نيست كه منابع ديگر اديان را نديده 
باشيم. چندين بار كتاب هاي مقدس اديان يهود 
و مس��يحيت را خوانديم و با علماي اين اديان 
صحبت هايي كرديم. با انجمن كليميان در ايران 
و لبنان تعاملاتي داشتم، اما بناي كار ما اين نبود 
كه نگرش يهودي را بسازيم، بلكه مي خواستيم 
كلام شيعي و نگاه مسلمانان نسبت به داستان 
حضرت موسي)ع( را نشان دهيم. در داستان ما، 
حضرت موسي)ع( برخاسته از جانب خداست 
و تمام كنش هاي ايشان براساس خواست الهي 
صورت مي گيرد، به همين دليل ما اجازه نداديم 
پدر و مادر حضرت موس��ي)ع( ه��ر ديالوگي 
را بر زب��ان بياورند.  وي ادامه داد: من از س��ال 
۸۸ با آقاي سلحش��ور تحقيق��ات فيلمنامه را 
شروع كردم و هزاران سؤال براي ما مطرح شد 
و جوابش را پيدا كردي��م. پس از آن در خدمت 

آقاي شورجه بوديم و بعد آقاي حاتمي كيا. 
    كار دشوار يوكابد 

مريلا زارعي كه ب��ا ايفاي نق��ش يوكابد، مادر 
حضرت موسي عليه السلام يك بار ديگر نشان 
داد بعد از بازي هاي احساس��ي فوق العاده اش 
در فيل��م »ش��يار 143« همچن��ان مي تواند 
احساسات مادرانه را به خوبي ايفا كند، درباره 
تجربه حض��ورش در اين فيلم گف��ت: در همه 
صحنه هايي كه ش��ما ديديد، آدم هاي زيادي 
درگير بودند و كار س��نگين و سختي بود. من 
براي بازي در اين نقش خيل��ي حرف دارم، اما 
ترجيح مي دهم در فرصتي مفصل صحبت كنم. 
براي من بازي در نقش يوكابد مانند سعي بين 
صفا و مروه بود. حقيقتاً اين حيراني و احوال را 
من در تم��ام مدت فيلمب��رداري و پيش از آن 
حمل كردم. من فيلم  س��خت زياد كار كردم ، 
اما »موسي كليم الله)ع(« تنها فيلمي است كه 
روز آخر احساس كردم بخشي از وجودم كنده 

ش��ده و با آن خداحافظي مي كن��م. اين  نقش 
برايم بس��يار عجيب بود. به دس��ت آوردن اين 
نقش براي من چيزي مانند معجزه بود. از خدا 
خواستم تا مرا در اين نقش سربلند كند تا وارد 

قلب مخاطبان شوم. 
زارعي عنوان كرد: زماني ك��ه فيلم »2 زن« در 
جشنواره حضور داشت در همه بخش ها كانديد 
شد، اما من كانديد نش��دم. من محصول ديده 
شدن  توسط منتقدان هستم. روح علي معلم  شاد 
كه مرا مجدد به سينما يادآوري كردند. جايگاه 
شما خبرنگاران و منتقدان بسيار حساس است. 
بهنام تش��كر كه اين اواخر در برخي فيلم ها و 
سريال هاي نمايشي از پوسته طناز بودن خارج 
شده و به كسوت افراد خشن و تندخو گرايش 
پيدا كرده در فيلم موسي هم ايفاگر نقش فرعون 
بود. تشكر درباره ايفاي نقش فرعون توضيح داد: 
فرعون، نقش بسيار چالش برانگيز و ترسناكي 
بود. ترس��ناك تر اين بود كه آق��اي حاتمي كيا 
اين نقش را به من پيش��نهاد دادند. ش��ايد اگر 
كارگردان ديگري بود به دليل س��ابقه كم من 
در طنز اين نقش را به من پيشنهاد نمي كرد، اما 
اميدوارم از پس كار برآمده باشم. فيلم به دليل 
تكنولوژي كه داشت برايم جالب بود، زيرا اولين 

بار با اين  تكنولوژي كار مي كرديم. 
    2 نقش متفاوت يك بازيگر

فره��اد آييش ك��ه س��ال هاي زي��ادي او را در 
نقش هاي متف��اوت ديده بودي��م اين بار هم در 
قالب دو كاراكتر متضاد در فيلم موس��ي ايفاي 
نقش كرده است. آييش در مورد بازي هايش در 
اين فيلم گفت: من به لحاظ حسي تمام مدت با 
مادر موسي همراه و نگران بودم. همه بازيگران 
فيلم عالي بودند و هيچ غل��و و كم كاري وجود 
نداشت . اصل اين مسئله مربوط به بستري بود كه 
براي بازيگران ايجاد شده بود، زيرا وقتي يك متن 
قوي باشد بازيگران به راحتي مي توانند در فيلم 
زندگي كنند. به اين دليل همه بازي ها خوب بود 

كه خيلي ظريف با بازيگرها رفتار مي شد. 
وي درباره بازي در دو نقش متفاوت در اين فيلم 
گفت: ب��راي خودم جذاب بود ك��ه منفي ترين 
و مثبت ترين نقش فيل��م برعهده  من بود، زيرا 
مي دانستم برايم چالش برانگيز است و مي توانم 

از اين چالش با غرور خارج شوم. 
بهاره كيان افش��ار ديگر بازيگر فيلم موسي كه 
با بازي در نقش آس��يه، همس��ر فرعون بازي 
نس��بتاً روان و يكدس��تي ارائه كرده با اشاره به 
اينكه همكاري با ابراهيم حاتمي كيا يك افتخار 
بزرگ برايم بود، اظهار داشت: چند سال پيش 
اين شانس به من رو كرد و از دستش دادم، اما 
اين لطف خدا بود كه در يك پروژه بزرگ حضور 
داشتم. من سعي كردم با تمام وجود و قلبم در 
فيلم  حضور داشته باشم و از لحظه اي كه براي 
فيلم  انتخاب شدم تاكنون همه قلب و آگاهي ام 
را با خودم همراه داشتم. اگر حضرت آسيه شاهد 
نقش آفريني من بودند، نمي دانم واكنش شان 
چه بود، اما اگر از خلوص قلبي من خبر داشتند 

حتماً مرا تحسين مي كردند. 
    تحقق يك رؤيا و تصميم جسورانه حاتمي كيا

محمود رضوي، تهيه كننده موس��ي كليم الله از 
تلاش هاي ت��ورج منصوري ب��راي هماهنگي و 
انتقال اين تكنولوژي به داخل كشورمان كه حتما 
س��ينماي ايران را تحت تأثير ق��رار خواهد داد، 
گفت: آقاي منصوري علاوه بر مدير فيلمبرداري 
تمام ارتباطاتشان را از كشورهاي خارجي را به كار 

گرفتند تا اين تكنولوژي وارد ايران شود. 
تورج منصوري درباره ابعاد فني و تكنولوژي فيلم 
بيان كرد: تعريف كردن مس��يري كه اين گروه 
طي كردند، بسيار سخت و پيچيده است. فقط 
مي خواهم بگويم كه شما امروز شاهد تحقق يك 
بازي بوديد. همانطور كه يك بازي كودكانه به 
صورت يك آرزوي دست نيافتي تحقق پيدا كند 
درباره خود من هم دقيقاً مانند تحقق يك آرزو 
بود. اگر بخواهيم كار گروهي را به كسي نشان 
دهيم سينما بهترين نمونه است زيرا در سينما 
يك سري آدم با كارهايي كاملًا متفاوت و گاهي 
متضاد يك  اثر واحد را مي سازند. ما براي اولين 
بار در اين ابعاد در ايران و ش��ايد در منطقه اين 
كار را انجام داديم. از اس��توديوهاي كشورهاي 
منطقه نيز بازديد كرديم،  اما شايد آنها يك سوم 

استوديو ما را نداشتند. 
منصوري خاطرنشان كرد: اگر ابراهيم حاتمي كيا 
نبود اين فكر اصلًا ساخته نمي شد. ساخت اين 
فيلم در اين ابعاد جسارت زيادي مي خواست، 
زيرا ممكن اس��ت به طور كامل آبروي طرف را 
خدش��ه دار كند. به همين دليل تصميم آدمي 
با سابقه ابراهيم حاتمي كيا جسورانه بود. آقاي 
رضوي هم  اگر پش��ت اين  ماجرا نمي ايس��تاد، 
فيلم ساخته نمي شد. كساني قبل از ما اين كار را 
شروع كردند و بايد قدر آنها را هم بدانيم. اگر كار 
گروهي براي سينما يك  نشانه است براي كار ما 

يك هويت است.

رضا مصطفوي پژوهشگر 
فيلمنام��ه: م��ا تحقيق��ات 
فيلمنامه را با منابع و نگرش 
شيعه ارائه كرديم، اما اين بدان 
معنا نيس��ت كه منابع ديگر 
اديان را نديده باشيم. چندين 
بار كتاب ه��اي مقدس اديان 
يهود و مسيحيت را خوانديم 
اما بناي كار م��ا اين نبود كه 
نگرش يه��ودي را بس��ازيم

اميرالمؤمني�ن ام�ام عل�ي 
عليه السلام:

پرچم حق در دست ماست؛ هر 
كس به دنبال آن حركت كند به 
مقصد می رسد و هر كه از آن 
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 تداوم جشنواره موسيقي فجر
 به شرط رقابتي تر شدن

دبير چهلمين جشنواره بين المللي موسيقي فجر گفت: اين 
جشنواره سال هاي سال به نفع تماميت موسيقي در ايران خواهد 
بود، به شرط آنكه به سمت هرچه رقابتي تر شدن در گونه هاي 
موسيقايي و بين رشته اي  مرتبط با موسيقي ادامه مسير دهد. 
رضا مهدوي، دبير چهلمين جشنواره بين المللي موسيقي فجر با 
اشاره به اشتياق هنرمندان بين المللي عرصه موسيقي براي حضور 
در جشنواره موسيقي فجر گفت: بنده نه فقط در قامت دبير چنين 
جش��نواره مهمي كه در بيش��تر نقاط دنيا در بين موسيقيدانان 
شناخته شده است و تمايل عجيبي به حضور و اجراي كنسرت در 
ايران دارند، بلكه به عنوان كسي كه 45 سال در پهنه موسيقي ايران 
فعاليت هاي هنري، اجرايي، آموزشي و مديريتي داشته ام، عميقاً بر 
اين باور هستم كه جشنواره بين المللي موسيقي فجر با دارا بودن دو 
وجه مهم »جشن« و »رقابت« مي تواند در هر دو ساحت كه جدي 
هم هست، سال هاي سال به نفع تماميت موسيقي در ايران باشد. 
دبير چهلمين جش��نواره بين المللي موسيقي فجر اظهار داشت: 
اين موضوع به ش��رطي محقق خواهد شد كه جشنواره موسيقي 
فجر به سمت هر چه رقابتي تر شدن در گونه هاي موسيقايي و بين 
رشته اي هاي مرتبط با موس��يقي ادامه مسير دهد تا بدين شكل 
شاهد حضور جوانان بيشتري در عرصه اين جشن بزرگ موسيقي 
باش��يم كه در نوع خود در جهان بي نظير است، آن هم به وسطه 
فراواني كه در موسيقي ايران وجود دارد و هر ساله تقويت مي شود. 
اساس موسيقي ايراني رديف دستگاهي و نواحي و اقوام است كه 
بايد قوياً از سوي دلتمردان صيانت شود.  مهدوي در ادامه افزود: بنا 
داشتم امسال اجراهاي خارجي و اجراهاي موسيقي مردم وار)پاپ( 
هم در بخش رقابتي و جايزه »باربد« باشند كه متأسفانه تمهيدات 
و بستر لازم مهيا نشد. با وجود اين، جشنواره به جايگاهي رسيده 
كه مي تواند در كنار داوران خبره ايراني از حضور داوران سرشناس 
خارجي هم بهره ببرد و آثار و اجراي بخش بين الملل هم به چالش، 

داوري و جايزه »باربد« سوق پيدا كند. 
چهلمين جشنواره بين المللي موسيقي فجر به دبيري رضا مهدوي، 
رياست احمد صدري و مديريت اجرايي محمدعلي مرآتي، به همت 
معاونت هنري و همكاري دفتر موس��يقي وزارت فرهنگ و ارش��اد 
اسلامي، انجمن موس��يقي ايران و بنياد فرهنگي هنري رودكي در 
تهران و 20 استان كشور برگزار مي ش��ود. در بخش هاي آلبوم هاي 
ش��نيداري 33 اثر، پژوهش)كتاب هاي موسيقي( 14 اثر، پايان نامه 
و رس��اله 10 اثر، جايزه هاي آهنگس��ازي )ويژه وفاق ملي( 39 اثر، 
موسيقي و ترانه 10 اثر، موسيقي و رسانه 39 اثر، تك آهنگ 42 اثر و 
در بخش موسيقي فيلم 2 اثر به دبيرخانه جشنواره ارسال شده است. 
در بخش رقابت��ي اجراه��اي صحنه اي)جايزه بارب��د( 37 گروه 
موسيقي در شاخه موسيقي كلاسيك غربي و موسيقي كلاسيك 
ايراني ش��ركت كرده اند. در مجموع 226 اثر و گروه موسيقي در 
بخش رقابتي و اجراي صحنه اي جايزه باربد شركت كرده كه پس از 
داوري هاي صورت گرفته برگزيدگان هر بخش در مراسم اختتاميه 

چهلمين جشنواره بين المللي موسيقي فجر معرفي مي شوند.

     موسیقی

عامه پسند صدايم كن!
فيلم سينمايي »زيبا صدايم كن« تازه ترين اثر رسول صدرعاملي، 
كارگردان شناخته  شده سينماي ايران، روايتگر داستان خسرو )با 
بازي امين حيايي( است كه از سال ها قبل تاكنون در آسايشگاه 
رواني بس��تري اس��ت و حالا پس از اين همه سال مي خواهد به 

مناسبت تولد 17 سالگي دخترش كنار او باشد. 
»زيبا صدايم كن« در يك س��وم آغازين، روايتي منطقي و گيرا از 
چالش هاي رابطه دختر نوجوان با پدر بيم��ار خود ارائه مي دهد، 
اما رفته رفته از پرده دوم به بعد دچار افت مي شود و تمايل مفرط 
فيلمس��از براي راضي نگه داش��تن مخاطب عام، فيلم را گرفتار 
سانتي مانتاليسم مي كند.  يكي از اشكالات »زيبا صدايم كن« به 
روايت كشدار و مطول آن بازمي گردد. زمان فيلم، قريب به دو ساعت 
است، اما فيلمساز تمهيدات لازم را براي دراماتيزه كردن وقايع و 
رخدادها در بستر اين زمان طولاني تدبير نكرده است. اين در حالي 
است كه حذف برخي سكانس ها از جمله سكانس رويارويي خسرو با 
برادرش خليل )با بازي مهران غفوريان( كوچك ترين خللي در روند 
قصه ايجاد نمي كند. علاوه بر اين، فيلم در تدوين هم نيازمند ترميم 
و بهينه سازي است.  اما مسئله جدي »زيبا صدايم كن« به لحظاتي 
بازمي گردد كه فيلم به صورت توأمان در ورطه عامه پسند بودن و 
سانتي مانتاليسم گرفتار مي شود. سكانس  دزديده شدن ماشين 
گشت ارشاد توسط خسرو يا سكانس موتورسواري دختر نوجوان 
با حمايت و هدايت پدرش كه هر دو با كف و س��وت تماش��اگران 
حاضر در س��الن برج ميلاد همراه بود از جمله اين لحظات است. 
آسيب ديگري كه از ناحيه سانتي مانتاليسم به فيلم وارد مي شود، 
مخدوش شدن منطق روايي اثر است. اينكه خسرو به راحتي موتور 
پيك را مي دزدد، به آساني وارد كارگاه ساختماني نيمه كاره می شود 
و پشت تاوركرين مي نشيند و آن را روشن مي كند يا به سادگي از 
دست مأموران آسايشگاه مي گريزد، همه و همه در زمره مصاديق 
سانتي مانتاليسم مفرط به ش��مار مي آيند و فيلم را در مقاطعي به 
اثري باليوودي تبديل مي كنند.  فيلمنامه از حيث شخصيت پردازي 
و شناساندن كاراكترها به مخاطب، عملكرد نسبتاً كم  فراز و نشيبي 
دارد و به استثناي شخصيت مادر كه جلوه اي نمادين و خنثي در 
قصه پيدا كرده است، ساير كاراكترها به درستي شخصيت پردازي 
و پرداخت ش��د ه اند.  از س��وي ديگر، حضور روان و باورپذير امين 
حيايي در كنار بازي كم  افت و خيز دختر نوج��وان فيلم )با بازي 
ژوليت رضاعي( يكي از پدرانه هاي به ياد ماندني س��ينماي ايران 
را رقم  زده است و چه بسا هر دو كاراكتر را كانديد دريافت سيمرغ 
بلورين جشنواره امسال كند. در اين ميان از موسيقي متن شنيدني 
كريستف رضاعي كه به مكملي مؤثر در مسير خلق حال و هواي 
احساسي و عاطفي فيلم بدل شده هم نمي توان چشم پوشي كرد. 

محمد خاجي      نقد فیلم


